
[tekst i Foto: Jasna Glavaš ]zdravlje se svakodnevno 
spominje u brojnim novinskim 
naslovima, u brojnim dobrim 
željama koje razmjenjujete 
sa svojim bližnjima, u 
svakom govoru ili planu 
za poboljšanje kvalitete 
života na državnoj pa i na 
globalnoj razini. stoga su 
zaposlenici ericssona nikole 
tesle posebno ponosni na 
pionirsku ulogu kompanije 
u primjeni informacijsko 
komunikacijskih tehnologija u 
zdravstvu, čijim se dosezima 
danas koriste mnogi 
naši građani. iza svakog 
dalekosežnog društvenog 
iskoraka poput ovoga za 
ministarstvo zdravstva 
i socijalne skrbi rh kao 
strateškog kupca, uvijek stoje 
brojni entuzijasti i stručnjaci, 
a ovo je (i) njihova priča… 

Odluka s pokrićem
„Strateška odluka o širenju poslovanja 
u, za nas tada, potpuno novo područje 
e-zdravstva donesena je prije 
osam godina, a danas su eRecept i 
eUputnica već uhodana stvarnost. Sve 
to, zajedno s eNaručivanjem, na kojem 
još radimo, predstavlja dobar temelj 
za značajno unaprjeđenje procesa u 
zdravstvu. U sezoni gripe, tjedni broj 
realiziranih e-recepata prelazio je 800 
tisuća, a prosječno više od 60 tisuća 
e-uputnica tjedno odlazi u laboratorije 
primarne zdravstvene zaštite. Tako je 
u redovnom radu, iako svi sudionici 
pojedinih procesa, primjerice 
propisivanja i izdavanja lijekova, 
moraju znati kakva je procedura i u 
izvanrednim situacijama. A o tome 
smo brinuli već u vrijeme specificiranja 
svakog od podsustava“, ističe mr. 
sc. Dinka Vuković, voditeljica ovog 
projekta u Ericssonu Nikoli Tesli. 

„Unatoč turbulentnom poslovnom 
okruženju, snažna motivacija vrhunski 
educiranih ljudi i podrška poslovodstva 
pomogli su nam da pacijenti, u 
konačnici, dobiju najbolju dostupnu 

uslugu. Prelazak s papirnatog na 
elektroničko poslovanje zahtijevao je 
velike promjene u poslovnom procesu: 
promjenu niza pravilnika i uputa, 
homogenizaciju načina kodiranja 
podataka te uključivanje pravnih i 
medicinskih stručnjaka. Edukacija 
i informiranje krajnjih korisnika, ali 
i svih onih koji razvijaju klijentske 
aplikacije i dalje je aktualna aktivnost, 
iako je na produkcijski aktivnim 
funkcionalnostima poput eRecepta 
i eUputnice veći dio posla iza nas.“, 
dodaje mr. sc. Darko Gvozdanović, 
kompanijski menadžer odjela za 
informacijske sustave u zdravstvu.

Poduhvat 
regionalnih 
razmjera
„Instalacija centralnog dijela 
informacijskog sustava primarne 
zdravstvene zaštite sigurno se 

dio tima stručnjaka 
ericssona nikole tesle 

zahvaljujući kojima je 
hrvatska u samom 

europskom vrhu prema 
informatizaciji zdravstva. 
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ubraja među najveće poduhvate te 
vrste u regiji. Mjerila su geografska 
distribuiranost korisnika, veličina 
baze podataka (jasno, mjerena u 
terabajtima), heterogenost klijentskog 
softvera, vrijeme odziva u odnosu 
na kompleksnost i veličinu sustava... 
Na tehničkoj razini zanimljivo je bilo 
složiti konfiguraciju u kojoj se obrađuje 
prilično velika količina digitalno 
potpisanih podataka, uz željena 
vremena odziva. Samo podsustav 
eRecepta, s 900 tisuća do milijun 
i 200 tisuća transakcija dnevno, 
uzrokuje otprilike 1400 kb/s promjena 
podataka u bazama podataka. Pa ipak 
se čak 99,9 posto transakcija obradi 
u manje od 4 sekunde“ pojašnjava 
Hrvoje Lacko, jedan od autora 
složene troslojne arhitekture sustava 
e-zdravstva.

Prema riječima Tomislava Ivanjka i 
Frana Rusa, glavnih programskih 
razvojnih inženjera, ovaj se posao 

pokazao iznimno izazovnim i 
dinamičnim; podjednako na početku 
projekta, u ovladavanju novim 
tehnologijama, kao i tijekom cijele 
izvedbe zbog različitih promjena 
zahtjeva te održavanja rokova 
isporuke. „Diskusije su znale biti 
vrlo žustre, no u konačnici smo 
iznjedrili mnoge inovacije vezane 
uz razvoj i nadzor sustava. Takav je 
pristup moguć samo kada cijeli tim 
vrlo dobro prepoznaje sposobnosti 
svakog pojedinog člana i u praksi 
zaista teži izvrsnosti. Svakodnevno 
smo poduzimali sve, u okviru naših 
mogućnosti, kako bismo uistinu 
pridonijeli ostvarenju kompanijske 
misije da svojim rješenjima 
kontinuirano poboljšava život ljudi i 
stvara nove vrijednosti. Danas nas 
veseli svako pozitivno iskustvo i 
svaka medijska objava u kojoj se hvali 
rad tog informacijskog sustava jer s 
ponosom možemo reći: To smo mi 
napravili!“

Uvijek može bolje
„Jasno da uspješnost projekta 
informatizacije zdravstva nije 
ovisila samo o našoj kompaniji već 
i o uspješnosti integracije brojnih 
aplikativnih rješenja različitih 
proizvođača iz različitih područja 
zdravstva. Suradnja s dvadesetak 
proizvođača klijentskih aplikacija 
bila je izazovna i ponekad vrlo 
intenzivna aktivnost. Iako Integracijska 
komponenta, proizvod naše kompanije 
na kojem sam radio, značajno olakšava 
integraciju klijentskih aplikacija, 
problema je bilo mnogo, a mi smo ih 
nastojali otkloniti što brže i učinkovitije. 
Pa ipak, zahvaljujući znanju i iskustvu 
našeg tima, prevladane su sve prepreke 
uspješnoj integraciji pa danas postoji 
dvadesetak certificiranih klijentskih 
aplikacija koje uspješno ostvaruju 
komunikaciju sa središnjim sustavom 
primarne zdravstvene zaštite“, 
tvrdi Ivan Crkvenac stručnjak za 
integracijske procese. 

„Kako bi kupcu isporučili sustav 
koji kvalitetom i funkcionalnošću 
ispunjava sve što je potpisano 
ugovorom, testni je tim morao riješiti 
dva ključna problema: uspostaviti 
nove ispitne procese jer postojeći 
nisu bili primjenjivi na ovaj projekt te 
istodobno jasno komunicirati svakom 
pojedinom članu tima da smo svi 
odgovorni za kvalitetu sustava. Proces 
testiranja, prikladan ovako složenom 
projektu, razvili smo unaprjeđujući 
znanja na relevantnim međunarodnim 
konferencijama te samoučeći o 
najnovijim ispitnim metodologijama i 
tehnologijama. Tim novim procesom 
kao i brigom o kvaliteti sustava na 
svakoj razini razvojnog procesa, postigli 
smo značajno podizanje kvalitete 
cjelokupnog rješenja. Mjesta za 
poboljšanje još ima, a tu prvenstveno 
mislimo na bolju kontrolu kvalitete 
integracije rješenja drugih isporučitelja 
u naše proizvode“, odlučni su Karlo 
Šmid i Mario Kozina, stručnjaci za 
ispitivanje sustava.

No, bez obzira na različita 
profesionalna iskustva i izazove s 
kojima se i dalje susreću, u jednome 
se svi slažu:“Ispunjavajuće je osobno 
doživjeti zadovoljstvo krajnjih korisnika 
prednostima koje im je donijelo ovo 
rješenje.“ 

S obzirom da kompanija širi i 
unaprjeđuje svoj „zdravstveni“ portfelj, 
budućnost očito donosi nove izazove i 
nova zadovoljstva. 

e-Naručivanje: 
sljedeća 
funkcionalnost 
koja će 
značajno 
unaprijediti 
integrirani 
nacionalni 
sustav 
e-zdravstva.


